

Joint Statement from United States and the Great Lakes Special Envoys of Belgium, France and the UK

Press release

The UK Special Envoy for the African Great Lakes, Alison Thorpe, joins the United States and the Special Envoys of Belgium and France to issue a statement about the security situation in eastern DRC.



English

The United States along with the Great Lakes Special Envoys of Belgium, France and the UK condemn in the strongest terms the continuing advance of the UN-sanctioned March 23 Movement (M23) illegal armed group in the Democratic Republic of the Congo (DRC). The resumption of violence since 20 October, including in and around the towns of Rutshuru, Kiwanja, Rumangabo and Kibumba, undermines peace efforts and has caused further insecurity and significant human suffering. We call on the M23 to immediately withdraw, end any acts violating international law, and to cease hostilities.

We reiterate our support for regional diplomatic efforts, including the Nairobi and Luanda processes, that promote de-escalation and create the conditions for lasting peace in DRC. We encourage renewed dialogue through these mechanisms and for Congolese non-state armed groups to participate in the Nairobi process. All support to non-state armed actors must stop, including external support to M23. We call on countries in the region to use all means available to them to urge an immediate cessation of hostilities and immediate resumption of consultations on concrete steps to deescalate current tensions.

We reaffirm our commitment to the sovereignty and territorial integrity of countries in the Great Lakes region.

Français

Les Etats-Unis et les envoyés spéciaux de la Belgique, de la France et du Royaume-Uni pour la région des Grands Lacs condamnent dans les termes les plus vifs l'avancée continue en République démocratique du Congo (RDC) du groupe armé illégal et sanctionné par les Nations Unies intitulé Mouvement du 23 mars (M23). La reprise des violences depuis le 20 octobre, notamment dans les villes de Rutshuru, Kiwanja, Rumangabo et Kibumba et leurs alentours, sape les efforts de paix et a entraîné un accroissement de l'insécurité ainsi que de grandes souffrances humaines. Nous appelons le M23 à se retirer immédiatement, à mettre fin à toute activité violant le droit international et à cesser les hostilités.

Nous réaffirmons notre soutien en faveur des efforts diplomatiques régionaux, notamment des processus de Nairobi et de Luanda, qui promeuvent la désescalade et créent les conditions d'une paix durable en RDC. Nous encourageons la reprise du dialogue à travers ces mécanismes et incitons les groupes armés non étatiques congolais à participer au processus de Nairobi. Tout soutien à des acteurs armés non étatiques doit cesser, y compris le soutien extérieur au M23. Nous appelons les pays de la région à faire tout ce qui est en leur pouvoir pour demander une cessation immédiate des hostilités et une reprise immédiate des consultations sur des étapes concrètes permettant de faire baisser les tensions actuelles.

Nous réaffirmons notre attachement à la souveraineté et à l'intégrité territoriale des pays de la région des Grands Lacs.

Sharing will open the page in a new tab

Published 18 November 2022